
می خواهید در دولت بعد مذاکره کنید، 
نوش جانتان! 

سرویس سیاســی-متن گفتگو با محمدجواد 
ظریف در زیر می آید:

جناب آقای دکتر ظریف! به نظر می رسد 
برجام در یک بن بست قرار گرفته که چه کسی 
اول تعهداتش را انجــام دهد. آیا برای خروج 

برجام از بن بست راهکاری دارید؟
تحلیــل من این اســت که دولت آقــای بایدن 
هنوز سیاســت دقیق خود را در مورد نحوه بازگشت 
به برجام مشــخص نکرده اســت و فعلًا حرف های 
کلی توســط مقامات آمریکایی زده می شــود. طبیعتا 
مذاکره ای نه بین ما و آمریکا صورت گرفته و نه حتی 
تا جایی که من اطلاع دارم بین آمریکا و اعضای دیگر 
برجام مذاکره ای صورت گرفته اســت. ممکن است 
گفت وگوی تلفنی به صورت ابتدایی شــده باشد، اما 
این بحث بسیار دقیقی است و آمریکایی ها کاملًا این 
را می داننــد؛ با توجه بــه اینکه آنها بودند که از برجام 
خارج شدند و آنها بودند که خواستند ضربه اقتصادی 
به ایران بزنند. توجه دارید در آمریکا انقلاب نشــده، 
دولت آقای ترامپ، دولت ایالات متحده آمریکا بوده 
و دولت آقای بایدن هم جانشین آن دولت شده است. 
مسئولیت های دولت آمریکا را کماکان بر عهده دارند. 
منطق همین را می گوید: ایران کشــوری است که یک 
سال بعد از خروج آمریکا از برجام تمام تعهدات خود 
را انجام داده و شاید 5 گزارش آژانس بین المللی انرژی 
اتمــی تأیید کرده که ایران همه تعهدات خود را انجام 
داده اســت و بعد از 2 دور طی مراحل پیش بینی شده 
در ماده 36 برجام اقدام به کاهش تعهدات داشــته ایم؛ 
یعنی از اردیبهشــت 97 که ترامــپ از برجام خارج 
شــد تا اردیبهشت 98 که ما اقدام کردیم، 2دور مسیر 
حل اختلاف در برجام را طی کردیم؛ یعنی اینکه یک 
اجلاس کارشناســی داشتیم، بعد از آن طبق ماده 36ما 

درخواست وزرا کردیم.
اجلاس وزرا تشــکیل شــد و در این اجلاس 
بقیــه اعضا قبول کردند که یک اختلافی درباره برجام 
وجــود دارد و این اختلاف را خواســتند از طریق 11 
اقدام حل و فصل کنند که آن 11 اقدام انجام نشــد. ما 
دوباره درخواســت کردیم و یک اجلاس کارشناسی 
و یــک اجــلاس دوم وزیران برگزار شــد و دوباره 
11 اقدام را مــورد تأکید قرار دادند. برخی می گویند 
چــرا دولت صبر کرد بــرای اقداماتش. برای اینکه ما 
می خواستیم تمام مراحل برجام را دنبال کنیم؛ نه اینکه 
مثل آمریکا قانون شکنی کنیم. البته یک اقدام دیگر هم 
می شــد صورت بگیرد و آن مراجعه به گروه بی طرف 
بود. البته اجباری نیســت و طرف مقابل می توانست 
این درخواســت را بدهد، ولی این کار را نکرد. حتما 
اگر آنها براساس ماده 36علیه ما اقدام می کردند، ما به 
گروه بی طرف مراجعه می کردیم، اما برای آنها مثل روز 
روشن بود که آمریکا خارج شده و نقض عهد کرده و 

تعهدات خود را اجرا نکرده است.
ما به دنبال اجرای برجام هستیم

در آذر 97 نامه ای به خانم موگرینی نوشتم و در 
این نامه مراحل طی شــده را اعلام کردم و گفتم اگر 
شــما فورا اقدام نکنید، ما اقدامات جبرانی را شــروع 
می کنیم و باز 6 ماه دیگر بعد از آن وقت دادیم. آنها فقط 
تعهد دادند اینســتکس را راه اندازی کنند که نکردند؛ 
درحالی که اینســتکس فقط یک مرحله مقدماتی بود. 
ما یک ســال بعد از خروج آمریکا از برجام اقدامات 
خود را شروع کردیم. آمریکا حالا می خواهد برگردد و 
اروپایی ها می خواهند تعهداتشان را انجام دهند؛ یعنی 
شــرایط اقتصادی را به حالت عادی برگردانند. خب، 
این ما نبودیم که نقض کردیم؛ آنها نقض کردند و باید 
نقض را رفع کنند. هر عقل ســلیم و منطقی همین را 
می گوید. اگر آمریکایی ها شروع کنند به بررسی جدی 
و گفت وگو با ســایر اعضای برجام نه این حرف های 
مطبوعاتی که برخی ها برای فروش ســلاح می زنند، 
بلکــه حرف هــای واقعی مبتنی بر برجــام آن وقت 
خواهند دید که چاره ای نیســت جز اینکه اقداماتشان 

را شروع کنند.
ما به دنبــال اجرای برجام هســتیم. مقام معظم 
رهبری در ســخنرانی 19دی فرمودنــد اگر آمریکا 
تعهــدات خود را اجرا کنــد و تحریم ها را بردارد، ما 
به تعهدات خود برمی گردیم و این در بالاترین سطح 
اعلام شد. راهکار دشوار نیست. آنها می توانند همین 
امــروز بیانیه بدهند که می خواهند به برجام برگردند. 
ما هم در ســطح رئیس جمهور اعلام خواهیم کرد به 
محض اینکه آنها برگردند، ما هم اقدامات جبرانی خود 
را متوقف می کنیم. در مرحله بعد می توانند دســتور 
اجرایی بدهند. می توانند دستور اجرایی را اول صادر 
کنند؛ ما هم دســتور را اول صادر می کنیم؛ یعنی کاملًا 
مشابه آنها عمل می کنیم. اگر بیانیه دهند، بیانیه می دهیم، 
اگر آقای بایدن فرمــان اجرایی داد، رئیس جمهور ما 
دستور می دهد به ســازمان انرژی اتمی که مراحل را 
آماده کنند؛ اگــر فرمان اجرایی رئیس جمهور آمریکا 
عملیاتی شد-یعنی ما توانستیم نفت بفروشیم و پول 
آن را برگردانیم و پول های بلوکه شده برگشت-ما هم 
شروع به اجرا می کنیم؛ اگر تمام تعهدات را یکجا انجام 
دادنــد، ما هم یک جا انجام می دهیم. موضوع پیچیده 
و تعلیق به محال کردن نیســت. این می تواند براساس 
یک زمانبندی کاملا معقول اجرا شــود. نماینده ویژه 
اتحادیه اروپا آقای بورل 2تا شغل دارد. من می خواهم 
2 شغل ایشــان را به اتحادیه اروپا یادآوری کنم؛ یک 
شــغل ایشــان نماینده عالی اتحادیه اروپاست و یک 
شــغل دیگر ایشان هماهنگ کننده کمیسیون مشترک 
برجام براســاس برجام و قطعنامه 2231است. ایشان 
می توانــد این ترتیبات اجرایــی را هماهنگ کند. در 
اینجا هم نیاز بــه مذاکره وجود ندارد. وقتی ترتیبات 
هماهنگ شــد و آمریکا تعهدات خــود را اجرا کرد، 
آمریکا به عضویت برجام برمی گردد. این بازگشت به 
عضویت اتوماتیک نیست. آنها تصمیم گرفتند خارج 
شوند، اما نمی توانند تصمیم بگیرند برگردند، ولی خب 
اگر آمریکا تعهداتش را اجرا کند، کسی نمی خواهد با 
عضویت آمریکا در برجام مخالفت کند. بر می گردد به 
برجام و آن وقت است که می توان در قالب 1+5راجع 

به آینده گفت وگو کرد.
برجــام موضــوع معیشــت مــردم و 

شناسایی حقوق ایران است
تیم سیاســت خارجی بایدن بیگانه با برجام 
نیستند و دست اندرکار برجام بودند. علت این دست 
دست کردن آنها چیست؟ چون زمان در حال سپری 
شــدن است و شاید با روی کار آمدن دولت جدید 

در ایران، مسیر برجام بسته شود.
سیاست جمهوری اســلامی در رابطه با برجام 
خیلی ارتباطی با دولت ها ندارد و این سیاســتی است 
که در ســطح نظام اتخاذ شده است و من تقاضایم از 
همه دوستان هردو جناح این است که موضوع برجام 
را موضــوع انتخاباتی نکنند. موضوع برجام موضوع 
معیشــت مردم و شناســایی حقوق ایران است. البته 
حقوق ایران شناســایی شــده؛ الان چیزی که مانده و 
در دوران ترامپ به هم خورد، بحث معیشــت مردم 
اســت و الان این است که باید حل و جنگ اقتصادی 
بایــد متوقف شــود و این موضوع دعــوای داخلی 
نیست. دســتاوردهای ما برای شناسایی حقوق ملت 
محقق شده؛ پروژه امنیتی ســازی  ایران که اسرائیل و 
آمریکا دنبالش بودند به هم ریخته اســت و نتیجه آن 
را دیدیــم. قبلًا آمریکا هر زمان اراده می کرد، قطعنامه 
فصل هفتمی علیه ایران تصویب می شد، اما در چند ماه 
گذشــته آمریکا 2بار به شورای امنیت رفت و قبل از 
آن هم 2بار رفته بود حتی در ســطح رئیس جمهور و 
شکست خوردند؛ در مجمع عمومی با 110رأی منفی 
در برابر10رأی مثبت شکست خوردند. این یک فاجعه 
تاریخی برای آمریکاســت که بدترین وزیر خارجه 

آمریکا یعنی پمپئو برای آمریکایی ها به ارمغان آورد.
همه بدانند برجام موضوعی است که در 

سطح رهبری پیگیری می شود
برای معیشــت مردم و پایان جنگ اقتصادی ما 
دعــوای جناحی و انتخاباتی نداریم و باید همه بدانند 
برجام موضوعی اســت که در سطح رهبری پیگیری 
می شــود و سیاست های ما در این زمینه در هر دولتی 
که باشــد، تغییر نخواهد کرد. امــا اینکه چرا آمریکا 
تعلل می کند، به دلیل شرایط ویژه داخلی آمریکاست. 
نباید دســت کم بگیریم که آمریکایی ها با یک بحران 
مشروعیت مواجه شده اند و با یک بحران همبستگی 
ملی مواجهند. رئیس جمهور ســابق آمریکا رهبر یک 
شــورش علیه نماد آمریکا شــد. اگر شما دنبال نماد 
آمریکا باشــید کاخ ســفید را به شما نشان نمی دهند، 
کنگره آمریکا را نشــان می دهند. این اتفاق کمی نبود؛ 
لذا ســردرگمی در آمریکا یک واقعیت است؛ اینکه 
چرا تعلل می کنند را باید از آمریکایی ها پرســید. اما 
هرچه بیشتر تعلل کنند، آمریکا ضرر می کند و وجهه 
سیاست خارجی آمریکا ضربه می خورد و نشان دهنده 
این خواهد بود که دولت آقای بایدن نمی خواهد خود 
را از میراث شکســت خورده ترامپ نجات دهد و من 
فکر نمی کنم این تصویری باشد که آقای بایدن بخواهد 

از خودش نشان بدهد.
ترامپ میراث خوبی بــرای آقای بایدن 

نگذاشته است
اما این موضوع که اشاره کردید معیشت مردم 
اســت. هر یک ساعت و یک روز که عقب بیفتد به 

ضرر معیشت مردم است.
بله. البته ما در معیشت مردم باید نگاهمان به داخل 
باشد، اما حتما می خواهیم این جنگ اقتصادی که علیه 
مردم اســت، زودتر خاتمه یابد. اما در کنار اینکه این 
جنگ اقتصادی به مردم ما ضرر می زند، ادامه این روند 
وجهــه دولت آمریکا را در دنیا تخریب می کند؛ یعنی 
نشــان می دهد دولت جدید آمریکا از سیاست دولت 
قدیمی فاصله نگرفته است و این برای آمریکا خطرناک 
اســت و به همین دلیل دولــت آقای بایدن باید دنبال 
یک فرصت ســریع تر بگردد که خود را از این بحران 
بین المللــی نجات دهد. آقــای ترامپ میراث خوبی 
برای آقای بایدن نگذاشــته که آقای بایدن سعی کند 
این میراث را بیشــتر نگه دارد. او باید هرچه سریع تر 
خرابــه روابط خارجی که ترامپ به او تحویل داده را 

اصلاح کند.
این حق مردم اســت کــه در مورد دولت 

آینده تصمیم بگیرند
سؤالی که ممکن است برای برخی مطرح باشد 
این اســت که آیا تجربه برجام تجربه پایداری در 
سیاست خارجی ایران است یا ممکن است بازگشت 

به عقب داشته باشیم؟
دولت ها تأثیر گذار هســتند و مردم هم انتخاب 
می کنند. دولت آینده ممکن است بر اثر انتخاب مردم 
دولتی باشد که نسبت به سیاست خارجی نحوه دیگری 
عمل کند و راهکار دیگری را برگزیند. این حق مردم 
اســت که در مورد دولت آینده تصمیم بگیرند، اما من 
احســاس می کنم که برجام تصمیــم کل نظام بوده و 
تصمیم یک دولــت نبوده که دولت بعدی بخواهد با 
آن مخالفــت کند؛ تصمیمی بــوده که کل نظام گرفته 
اســت. گروهی از دوســتان گفتند برجام یک جسد 
متعفن است، اما دیدند که نظام چنین حرفی نمی زند. 
البته هیچ کس نسبت به روش غرب خوشبین نبوده و 
خوش خیالی نداشته و کسانی که مذاکره کردند شاید 
بیش از همه، با بی اعتمادی مذاکره کردند. یک واژه را 
قرض بگیرم؛ با دلواپسی مذاکره کردند، ولی دلواپسی 
باید از طرف مقابل باشد نه از طرف خودی. ما در مقابل 
دیگران دلواپس منافع ملی هســتیم و نه از بابت اینکه 

خودی ها درباره منافع ملی کوتاهی کنند.
برجام نتیجه توافق ایران و آمریکا بود. درست 

اســت ما در قالب 1+5مذاکره کردیم، اما خروج 
آمریکا از برجام نشــان داد که برجام بدون آمریکا 
بی خاصیت اســت و کسی به آن پایبند نیست. الان 
شاهدیم اروپایی ها به خصوص فرانسه که در همان 

برجام عامل مخرب بود، فعال شده است.
ببینید شــما به برجام فقط از بعد معیشــتی نگاه 
کردید و اقتصادی. برجام خاصیت های زیادی داشت. 
درواقع آنچه رژیم صهیونیستی را از برجام هراسان کرد، 
پایان دادن به اجماع امنیتی علیه ایران بود. آمریکایی که 
هرگاه اراده می کرد 5رأی مثبت اعضای دائم شــورای 
امنیت را داشــت، این بار نتوانست جز رأی خودش 
و یک کشــور دیگر هیچ رأی دیگری داشــته باشد و 
2 رأی منفی هم از اعضای دائم گرفت؛ درحالی که نیاز 
نبود رأی منفی بدهند. لذا نفرمایید برجام بی خاصیت 
شد. برجام در 2هدف عمده یعنی پایان دادن به اجماع 
امنیتی علیه ایــران از طریق پایان دادن به تحریم های 
شورای امنیت علیه ایران و شناسایی حقوق هسته ای 

ایران موفق بود.
الان هیچ کــس بــه ایــران نمی گویــد 

نمی توانی غنی سازی  داشته باشید
الان هیچ کــس به ایران نمی گویــد نمی توانی 
غنی ســازی  داشته باشــی. آن وقت نه فقط آدم های 
افراطــی مثل بولتون می گفتند، بلکه شــورای امنیت 
ســازمان ملل متحد و شورای حکام می گفتند. امروز 
نمی توانند این حــرف را بزنند. وقتی هم آمریکا این 
حــرف را می زند، تنها می ماند و این دســتاورد های 
ملت ایران از برجام اســت. اتفاقا برای اینها ما آمریکا 
را نیاز داشــتیم؛ چــون اگر آمریکا همراه نمی شــد، 
می توانســت قطعنامه پایان قطعنامه ها یعنی 2231را 
وتو کند. اینکه چرا ضرورت داشت با آمریکا مذاکره 
شود، این بود که وتو نکند و حالا آن قطعنامه ها پایان 
یافته اســت. الان آمریکا چه کار کرده؟ از قلدری خود 
استفاده کرده و برخی کشورهای دیگر هم نشان دادند 
اســتقلال اقتصادی ندارند و شرکت هایشــان قبل از 
اینکه به پایتخت های خود پاســخ بدهند به واشنگتن 
نــگاه می کنند و این یــک بیدارباش جدی برای نظام 
اقتصــادی جهانی بود. یک آدمــی که در 3هفته آخر 
ریاست جمهوری اش می گفتند برکنارش کنید چون 
تعادل ندارد، چنین تأثیری بر اقتصاد کشورها  گذاشت. 
شــما خاطرتان هست در چند هفته آخر می گفتند از 
کنگره با ارتش آمریکا صحبت کردند نکند آقای ترامپ 
جنگ هسته ای راه بیندازد. اروپایی ها فهمیدند چنین 
آدمی کنترلش بر اقتصاد اروپا از خود آنها بیشتر است 

و این یک بیدارباش برای دنیا بود.
برجــام توافقی بود که خواصش ادامه یافت؛ هم 
حقوق هسته ای و هم پایان دادن به امنیتی سازی  ایران. 
امــا در حوزه اقتصادی آمریــکا قلدری کرد. آن زمان 
آمریکا را برای آن 2 هدف نیاز داشــتیم، ولی امروز به 
آمریــکا برای آن  2 هدف نیاز نداریم. اروپا به آمریکا 
نیاز دارد برای اینکه بتواند رفتار قانونمند داشته باشد. 
الان وقتش اســت که آمریکا بتواند خود را به اجماع 
برگرداند. آمریکا اهرم اساســی خود را علیه ایران از 
دســت داده؛ یعنی قطعنامه های فصل هفتمی. امروز 
شرایط به گونه ای شده که آمریکا یک سال کار می کند 
و یک پیشنویس قطعنامه می دهد. بعد قطعنامه 35بندی 
را تبدیل به 3بند می کند. باز فقط 2رأی مثبت می آورد و 
11رأی ممتنع و 2رأی منفی. شرایط قبل از برجام برای 

آمریکا قابل بازگشت نیست.
بازگشت آمریکا به برجام نیاز به مذاکره 

ندارد
شــما قبول دارید که برجام نتیجه مذاکره بین 

ایران و آمریکاست؟
مذاکره ایران و آمریکا موضوعی اســت که نیاز 
اســت در کشور در موردش اجماع باشد و در سطوح 
عالی کشــور روی آن توافق باشــد. فعلا شرایطی که 
داریم این اســت که در کشــور اجماعی برای مذاکره 
با آمریکا نیســت و بدون اجماع وارد این حوزه شدن 
از نظر سیاســت خارجی هم کار صحیحی نیست، اما 
بازگشت آمریکا به برجام نیاز به مذاکره ندارد. اقداماتی 
کــه آمریکا باید انجام بدهد را مشــخص کردم. آقای 
بورل هم هست_ به عنوان هماهنگ کننده برجام_  و 
می توانــد هماهنگی را  انجام دهد. آمادگی صحبت با 
آقای بورل را داریم. آمریکایی ها هم آمادگی صحبت 
با آقای بورل را دارند و این می تواند مسیری باشد که 
ادامه پیدا کند. بعد از آن آمریکا می آید و عضو برجام 
می شود و عضو برجام که شد سر یک میز می نشینیم. 

آن میز هســت و همیشــه بوده است و ما همیشه سر 
آن میز بوده ایم. ما نیاز نیســت به میز مذاکره برگردیم. 
آمریــکا باید بلیت ورود به میز مذاکره را پیدا کند. آن 
وقت در قالب 1+5آمریکا حضور پیدا می کند و ایران 
هم حضــور دارد و حتما در آن چارچوب گفت وگو 

خواهد شد.
برجام نابود نشده، اما آمریکا در امتحان 

برجام مردود شده است
در دولت اوباما تابوی مذاکره ایران و آمریکا 
شکسته شــد و به صورت مستمر در سطح وزیران 
خارجه مذاکره انجام می شد، آیا این تابو احیا شده 
و الان منعی برای مذاکره در سطح وزیران خارجه 

وجود دارد؟
در آن زمان مقام معظم رهبری فرمودند به آمریکا 
اعتماد نداریم، امــا آمریکایی ها در برابر یک امتحان 
هستند. نتیجه امتحان برجام رفتار ما در آینده را تعیین 
خواهد کرد. خب، آن امتحان را آمریکا مردود شد. ما 
که بــا دولت اوباما مذاکره نکردیم. ما با وزیر خارجه 
آمریــکا مذاکره کردیم. بعد این توافق به یک قطعنامه 
شورای امنیت تبدیل شد. آمریکا در این امتحان مردود 
شــد. اول باید این امتحان خود را بدهد. برجام نابود 
نشــده، اما آمریکا در امتحان برجام مردود شده است. 
الان می تواند بلیت بازگشــت به برجــام را با اجرای 
تعهداتش بگیرد و به ســر میــز برجام بیاید و با رفتار 
درســت نشان بدهد که آمریکا طرف قابل قبولی برای 
یک گفت وگوســت. آن وقت کشور می تواند دوباره 
این موضوع را بررســی کند، اما امروز آمریکایی ها در 
امتحان خود رفوزه شــده اند، تجدید هم نیاورده اند، 
بلکه رفوزه شده اند. مشخص است که باید این کلاس 
را دوباره بردارند؛ یعنی بیایند ســر میز برجام بنشینند. 
یک نفر که درســی را مردود می شود کلاس را دوباره 

برمی دارد تا ببیند قبول می شود یا نه.
برجام توافقی اســت که بــا دقت مذاکره 

شده است
از اســتدلال تیم مذاکره کننــده در رابطه با 
مکانیسم ماشه مطلعیم، اما الان به عنوان یک بمب 
ساعتی به این مکانیسم نگریسته می شود که درست 
است ترامپ نتوانست از آن استفاده کند، اما بایدن با 
احیای روابط با اروپا شاید بتواند. برای خنثی کردن 

مکانیسم ماشه راهکاری دارید؟
حتما باید از سوءاســتفاده از مکانیســم ماشــه 
جلوگیری شود، اما چرا نتوانست این کار را بکند؟ چون 
برجام آنقدر محکم نوشته شده که امکان سوءاستفاده از 
آن بسیار کم است. آمریکا چه کار توانست بکند؟ اگر 
برجام ایرادی داشت آمریکا از برجام استفاده می کرد. 
چرا نتوانست استفاده کند؟ لااقل کسانی که بلد بودند 
یعنی آقای بولتون که حداقــل برجام را خوانده بود، 
می دانســت برجام چیســت؛ چون بعید می دانم بقیه 
برجام را خوانده باشــند. آقــای بولتون بارها گفته ما 
نمی توانیم از این مکانیســم اســتفاده کنیم. بعدا هم 
گفت؛ لذا برجام توافقی است که با دقت مذاکره شده 
است. آمریکا هم سوءاستفاده ای که کرده، سوءاستفاده 
از برجام نبوده، بلکه سوءاستفاده اش از توان مالی اش 
در دنیا بوده که اتفاقا یک زنگ خطر برای همه دنیا بود؛ 
به همین دلیل خیلی از کشــورها دارند سعی می کنند 
خودشــان را از حاکمیت دلار در روابط خارجی شان 
جدا کنند. براساس گزارش بلومبرگ در اکتبر و نوامبر 
2020 برای نخستین بار استفاده از یورو نسبت به دلار 

در تجارت جهانی پیشی گرفت.
همه به این باور رسیده اند که این سوءاستفاده از 
امکانات نظام پولی و مالی جهان بوده اســت. دوستان 
داخلی ما بیشــتر معتقدند که برجام به آمریکا امکان 
سوءاستفاده داده اســت؛ درحالی که اگر اینگونه بود 
از برجام اســتفاده می کرد، چرا نکرد؟ چون ما آنقدر 
سازوکار های متفاوتی را در داخل برجام گذاشتیم که 
امکان سوءاستفاده از آن را به حداقل رساندیم. ضمنا 
نتیجه سوءاســتفاده هم مشــخص است. ما صریحا 
گفته ایم اگر طرف مقابل بخواهد از مکانیســم حل و 
فصل اختلافات سوءاستفاده کند، چون مکانیسم ماشه 
یا اسنپ بک غلط است اصلا چنین عبارتی در برجام 
وجود ندارد موضوع بازگرداندن قطعنامه های شورای 
امنیت اســت و این یک راه دوطرفه است؛ یعنی ایران 
می توانــد در برابر تخلف طرف مقابل برنامه خود را 
احیا کند که کرد. طرف مقابل هم می تواند درصورت 
تخلــف ایران _ و نه در برابر اقدامات جبرانی ایران _ 
ما را به شــورای امنیت ببرد. ما الان در حال اقدامات 

جبرانی هســتیم. ما برجام را امضــا نکردیم که آن را 
بشکنیم. به محض اینکه آنها به برجام برگردند، ما هم 
اقدامــات جبرانی را متوقف می کنیم؛ بنابراین هنوز از 
برجام سوءاستفاده نشده است. ما باید جلوی هرگونه 
سوءاستفاده را بگیریم و خواهیم گرفت؛ البته با چشم 
باز. ولی اول باید یک اجماعی در کشور وجود داشته 
باشــد؛ مخصوصا کســانی که می خواهند دولت را 
در اختیار داشــته باشــند که مرتب نگویند برجام راه 

سوءاستفاده را برای آمریکا باز گذاشته است.
برخی دوســتان از الان شروع کرده اند و 
دوســت دارند دور بعد دولت در اختیارشان 

باشد و مذاکره کننده باشند
شــنیده ایم شما مدافع ایده خروج از ان پی تی 

هستید.
اگر طــرف مقابل از ســازوکار حــل و فصل 
اختلافــات سوءاســتفاده کند و این ســازوکار را به 
شورای امنیت برساند، ایران هم امکان بهره برداری از 
مفــاد ان پی تی برای خروج از آن را دارد؛ این را هم در 
مذاکرات تصریح کرده ایم و هم در توافق اشاره شده که 
ایران تعهداتش را کنار می گذارد. این نخستین بار است 
که در یک قطعنامه شورای امنیت حرف کشور هدف 
قطعنامه آمده است. اصلا سابقه ندارد. علاوه بر اینکه 
ما در سند2015/550حرف هایمان را درباره قطعنامه 
2231زده ایم و اینکه ما هیچ تحریمی را قبول نداریم؛ 
ضمن اینکه در 2231هیچ تحریمی وجود ندارد، بلکه 
محدودیت هایی وجود دارد. علاوه بر این در 2231 هم 
آمده که اگر تحریم های شورای امنیت برگردد، ایران 
هم اقداماتــی را می کند که در هیچ قطعنامه ای چنین 
چیزی ســابقه ندارد. دوستان ما که دوست دارند ما را 
به نخواندن برجام و 2231متهم  کنند، بروند نگاه کنند. 
برای خودشان هم خوب است؛ چون برخی دوستان از 
الان شروع کرده اند و دوست دارند دور بعد دولت در 
اختیارشان باشد و مذاکره کننده باشند. نوش جانشان ما 
مشکلی نداریم، اما اقلا بدانند درباره چه چیزی مذاکره 
می کنند. بدانند داشته های ما چیست و بدانند دست ما 
چقدر پر اســت. این برجام و توافق ها مال همه کشور 
اســت. آنها هم روزی می خواهند از آن استفاده کنند. 
پس پل های پشــت سرشان را خراب نکنند. بعد ها به 

این پل ها احتیاج دارند.
دوستانی که معتقدند برجام باید مجددا 
مذاکره شــود، احتمالا به برجام کاملا آگاهی 

ندارند
اخیرا سایت khamenei.ir گفت وگوهایی 
با سیاستگذاران فعلی یا قبلی سیاست خارجی داشته 
و به نظر می رسد رئوسی از یک توافق جدید را دنبال 

کرده است.
آنچه که برداشــت من اســت این اســت که ما 
باید درباره خســاراتی که آمریــکا به ایران وارد کرده 
گفت وگو کنیم و خود این، یک اهرم بازدارنده اســت 
که این وضعیت دوباره تکرار نشود، که آمریکا نخواهد 
از توانمندی هایش در بیرون برجام سوءاستفاده کند. 
مــا بحث توافق جدید نداریــم، برجام را ما یک دور 
مذاکره کرده ایم. معتقدیم توافقی اســت که استحکام 
کافی دارد. دوســتانی که معتقدند برجام باید مجددا 
مذاکره شود، احتمالا به برجام کاملا آگاهی ندارند که 

داخل آن چیست.
هیچ مشــکلی برای گفت وگو با شرکای 

اروپایی برجام نداریم
قرار بود سفری به اروپا بروید که لغو شد. آیا 
برنامه ای برای رایزنی با شــرکای اروپایی برجام 

دارید؟
ما هیچ مشکلی برای گفت وگو با شرکای اروپایی 
برجام نداریم. در جلســه کمیسیون مشترک در سطح 
وزرا بحث مفصلی داشتیم. آقای عراقچی به صورت 
مستمر با آنها در تماس است. اگر نیاز باشد حضورا هم 
جلسه ای خواهیم داشت؛ البته ممکن است حضوری 
باشــد یا ویدئوکنفرانس؛ چون ما در این یک ســال 
فهمیدیم خیلی از کارها را می شــود از طریق تماس 
ویدئویــی انجام داد؛ البتــه برخی بحث ها حتما باید 

رودررو باشد؛ مثل سفری که اخیرا به منطقه داشتم.
من که کارت گرفته ام؛ کســانی که کارت 

داده اند باید بگویند قضیه چه بوده!
شما 7 سال از مجلس کارت نگرفتید، اما اخیرا 
در یک جلســه 2 کارت گرفتید. آیا به دلیل نزدیک 

شدن به انتخابات است.
من که کارت گرفته ام؛ کســانی که کارت داده اند 
بایــد بگویند قضیه چه بوده! مــن به مجلس رفتم و 
جواب دادم. همیشه قانع می شدند و این بار قانع نشدند. 
می دانید من در مجلس گذشته با 24حضور رکورددار 
حضور در صحن مجلس برای پاســخ به سؤال بودم. 
هر 24مرتبه یا قانع شدند یا رأی گیری نشد. اینکه این 
بار نمایندگان قانع نشدند، حق آنان است، اما من فکر 

می کنم پاسخ هایی که دادم غیرقانع کننده نبوده است.
در امور داخلی واضح است وزیر خارجه 

نقش ندارد
آقای ظریف! شما در مصاحبه هایتان با سؤالات 
حقوق بشــری مواجه می شــوید یا موضوعاتی 
که اجرای آن دســت وزارت خارجه نیست. شما 
به عنوان دیپلمات ایــن دوگانه را چگونه پیگیری 

می کنید.
هــر وزیــر خارجــه ای امــکان نــدارد همه 
سیاست هایی که از آن دفاع می کند، همه سیاست هایی 

باشــد که او پیشنهاد کرده و این واضح است. وزارت 
امور خارجه نماینده سیاســت های کل کشور است. 
وزیر امور خارجه در شکل گیری سیاست نقش دارد؛ 
در برخی نقشــش کمتر است و در برخی نقش ندارد. 
در امور داخلی واضح است وزیر خارجه نقش ندارد. 
در کشــورهای دیگر هم همینطور است. کشورهای 
دیگر هم دستگاه نظامی و اطلاعاتی دارند. اختلافات 
دســتگاه های اطلاعاتی و نظامی آمریــکا با وزارت 
خارجــه معروف اســت. آنچه دربــاره ایران بحث 
می شــود، به قول کف خیابان نوبرش نیست؛ همه جا 
همینطور است و به هرجا که بروی آسمان همین رنگ 
است. مهم این است که وزیر خارجه بتواند با صداقت 
از سیاســت ها دفاع کند. الزامی ندارد من معتقد باشم 
همه جا نظر من درست است. بله من نظری دارم. روی 
آن اســتدلال و اصرار می کنم، اما ممکن است نظر من 
مقبول واقع نشود. اینکه احساس کنم عالم مطلق منم 
و همه  چیز را بهتر از بقیه می دانم با تجربه مردم سالاری 
سازگاری ندارد. باید تسلیم خرد جمعی باشیم. من هم 
به عنوان یک کنشــگر در عرصه خدمتگزاری، تسلیم 
خرد جمعی ام و باید از این تصمیم خرد جمعی دفاع 
کنــم. مثل یک وکیل که 2نقش دارد؛ یکی مشــورت 
دادن بــه موکل و نقش دیگر دفاع از موکل که این دو 
تضادی با هم ندارند. باید هر دو کار را انجام دهد. هر 
کتاب حقوق بین المللی که بخوانید به جدا کردن این دو 
نقش می پردازند. نخستین کلاس حقوق بین المللی که 
رفتم، استاد به تفکیک این دو نقش اشاره کرد و همیشه 
این در ذهن من هســت. برای دانشجویان خودم هم 
می گویم، ما در تحلیل مجتهدیم در اجرا مقلد. اگر در 
اجرا هرکس بخواهد مجتهد باشد، سنگ روی سنگ 

بند نمی شود.
وزیر خارجه عربســتان اخیرا گفت دستمان 
به سوی ایران دراز است. آیا این یک پیام مذاکراتی 

بود یا یک پیام مطبوعاتی؟
باید ببینیم. اگر دســت آنها دراز است، دست ما 
هم که همیشه دراز بوده. پس چرا این دو دست به هم 
نمی رسد؟ یک علت دارد؛ چون آنها یک واسطه ای بین 
این 2 دست می خواهند و آن یک مشت آهنین توسط 
دیگران اســت که می خواهند با آن روی دست ایران 
بزنند که این خواب هیچ گاه تعبیر نمی شود. تازگی هم 
ندارد. می دانید اینها 75 میلیارد دلار پول به صدام حسین 
دادند تا از او علیه ایران استفاده کنند. بعد سراغ آمریکا 
رفتند و حالا سراغ اسرائیلی ها رفته اند. خب، این دست 
را دراز کنید و بی خودی دنبال دست مصنوعی نگردید. 
آن دست پوشالی است. دست خودتان که همسایه ما 
هستید را دراز کنید. ایران پیشنهادهای متعددی دارد و 

از این پیشنهادها می توانید استفاده کنید.
شاید سؤال باشد تا انتخابات ریاست جمهوری 
مردم شاهد رفع تحریم ها خواهند بود؟ سال آینده 

به نظر شما سال گشایش است؟
ظرف زمانی من انتخابات ریاســت جمهوری 
نیســت، بلکه ظرف زمانی من نخستین فرصتی است 
که بشــود این کار را با عزت ملی و حفظ منافع مردم 
انجام داد. ما تا روز آخری که در این مسئولیت باشیم، 
وظیفه داریم این کار را دنبال کنیم. اما وقت آمریکایی ها 
تنگ اســت هم به خاطر مصوبه مجلس و هم فضای 
انتخاباتی که بعد از عید در ایران شکل خواهد گرفت.
ما با سردار سلیمانی درباره برجام حرف 

نمی زدیم
گفته شده سردار سلیمانی یکی از موضوعاتی 

که پیگیری می کرد، رفع حصر بود.
شخصا اطلاعی ندارم. بحث های سردار سلیمانی 
با من بیشــتر مسائل سیاست خارجی آن هم متمرکز 
در سیاســت منطقه ای بود. برخی می پرســند سردار 
سلیمانی با برجام موافق بود؟ گفتم ما با سردار سلیمانی 
درباره برجام حرف نمی زدیم. راجع به منطقه صحبت 
می کردیم. درباره بحث های داخلی هم من هیچ وقت با 
سردار سلیمانی صحبت نکردم. آقای دکتر جهانگیری 
که رفاقتشــان با سردار سلیمانی از من قدیمی تر بوده 
احتمالا بحث های داخلی با شهید سلیمانی داشته  و با 

صداقت آن را بازگو کرده اند.
درباره دیپلماسی شهری نظرتان چیست. آیا از 

این سازوکار بهره می برید؟
من بارها به آقای دکتر حناچی گفته ام از حمایت و 
کمک ایشان در دیپلماسی شهری سپاسگزارم. کارهایی 
که با برنامه های نورپردازی در برج آزادی برای اظهار 
همدردی انجام می شود، برای ما بسیار مغتنم است و 
از آن اســتفاده می کنیم. از دیپلماســی شهری در روز 
درختکاری برای نزدیک کردن نگاه ها به محیط زیست 
و توجه و اهمیت به محیط زیست بهره می بریم. امسال 
برای برگزاری نوروز در مجموعه عباس آباد در بوستان 
نوروز و بوستان اکو که دوستان شهرداری برای کمک 
به دیپلماســی ایجــاد کرده اند، همــکاری می کنیم. 
تماس های آقای حناچی با شهرداری های دیگر برای 

ما قابل تقدیر بوده و ان شاءالله ادامه خواهیم داد.
قصــد نــدارم وارد انتخابات ریاســت  

جمهوری شوم
در چــه شــرایطی شــما وارد انتخابــات 

ریاست جمهوری می شوید؟
من قصد ندارم وارد انتخابات ریاست جمهوری 
شــوم. قصد من این اســت که این وظیفه ای که الان 
دارم را انجام دهم. الان فرصت بهره برداری از شرایط 
ویژه سیاســت خارجی است. مردم ما 4سال در برابر 
جنگ اقتصادی مقاومت کردند و دولتی که این جنگ 
را بــه راه انداختــه کنار رفته و دولتــی که به جای آن 
آمده میراث دار یک شرایط بد خارجی و داخلی است. 
این یک فرصت برای ایران اســت. من می خواهم از 
این فرصت از طرف کل جمهوری اســلامی استفاده 
کنــم؛ نه از طرف فردی که داعیــه انتخاباتی دارد؛ به 
همین دلیل دلم می خواهد همه دوستان مطمئن باشند 
که این فرصت برای کشور است؛ نه فرصت برای یک 
فــرد یا یک جناح. بنابراین نمی خواهم این بحث ها با 
موضوعاتی که من هیچ علاقه ای به آن ندارم به شکلی 
مخلوط شــود که دوســتانی موفقیت این مسیر را که 
موفقیت کشور و مردم است، به حساب موفقیت یک 

فرد بگذارند.

وزیر خارجه اظهار داشت: برخی دوستان از الان شروع کرده اند و دوست دارند دور بعد دولت در اختیارشان باشد و مذاکره کننده باشند. همه بدانند برجام 
موضوعی است که در سطح رهبری پیگیری می شود
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